
شــرق: پس از ۱۳ سال عباســعلی   کدخدایی از سمت 
سخنگویی شورای نگهبان کناره گیری کرد و با پایان دوره 
قانونی فعالیتش به گفته احمد جنتی تمایلی برای ادامه 

فعالیت در این سمت نداشت.
ســخنگوی شــورای نگهبــان، در تمام این ســال ها 
چهره ای متعادل و میانه رو و البته پاسخ گو از خود نشان 
داد و رابطه بســیار خوبی با جامعه خبری داشــت. در 
بســیاری از موارد توییت ها یا پاسخ های او به خبرنگاران 
نشان دهنده مواضع شورای نگهبان تلقی می شد؛ هرچند 
در برخی موارد هم تعدیل کننده نظرات اعضای شورای 
نگهبــان از جمله خود دبیر شــورای نگهبــان هم بود. 
هرچند بارها تأکید می کرد او فقط یک عضو شورا است و 
نظراتش بر اساس این باید مدنظر قرار گیرد؛ اما کم نبوده 
مواردی که ســخنان او نشــان دهنده مواضع شورا بوده 
اســت؛ مانند زمانی که به نامزدهای ریاســت جمهوری 
توصیه کرد وقتــی در دوره قبل رد صلاحیت شــده اند، 
مجددا نامزد نشــوند که مخاطب این هشــدار محمود 
احمدی نژاد تلقی شد. البته او وقعی به این توصیه ننهاد 

و ثبت نام کرد و مجددا رد صلاحیت شد.
یا دربــاره نگرانــی از تأثیر رد صلاحیــت نامزدهای 
انتخابــات بــر میــزان مشــارکت گفت که مشــارکت 
پایین هیچ مشــکلی بــرای مشــروعیت انتخابات ایجاد 
نمی کند؛ بنابراین شاهد رد صلاحیت گسترده نامزدهای 
انتخابــات همانند آنچه در مجلس رخ داد، در انتخابات 
ریاست جمهوری بودیم و ترکیبی یکدست برای انتخاب 

در مقابل مردم قرار داده شد.
حال او که سال هاســت تصویر شــورای نگهبان در 
اذهــان عمومی بوده، دیگر تمایلی برای ادامه کار ندارد. 
دبیر شورای نگهبان با اشاره به اتمام مسئولیت کدخدایی 
در سمت سخنگویی شورای نگهبان، گفت: به آقای دکتر 
کدخدایی خیلی اصرار کردم که شــما همچنان سخنگو 

باقی بمانید؛ اما ایشان نپذیرفتند.
آیت االله احمد جنتی افزود: ایشــان سخنگوی خوبی 
برای شــورای نگهبان بودند و در این مدت مسئولیت با 
متانت، استدلال و منطق، به خوبی از شورای نگهبان دفاع 
کردند و ارتباط خوبی با رســانه ها و خبرنگاران داشتند و 
آبروی این شــورا را حفظ کردند که بنده قدردان زحمات 
ایشان بوده و هستم. دبیر شورای نگهبان ادامه داد: آقای 
دکتــر کدخدایی برای بنده همواره مشــاوری امین بوده  
و هستند و الان نیز مســئولیت مهم پژوهشکده شورای 
نگهبان را بر عهده  دارند؛ حُســن  ایشــان جوان شناســی 
و جوان پروری اســت و در پژوهشکده شــورای نگهبان 

توانســته اند حقوق دانان جوان را جمــع کنند و پرورش 
دهند و این کار جزء افتخارات ایشان است. جنتی با اشاره 
به فعالیت پژوهشگران و نظرات مشورتی آنها به اعضای 
شــورای نگهبان گفت: بحمداالله در پژوهشــکده شورا 
جوانان متدین، بــه روز، مطلع و با اخلاص کار می کنند و 
برای آینده شــورای نگهبان و کشور مفید هستند. جنتی 
در پایان افزود: من از آقای دکتر کدخدایی تشکر می کنم؛ 

هم نســبت به خدمات ایشــان به کل شورا و هم نسبت 
به شخص خودم و ان شــاءاالله اجر آخرت نصیب ایشان 

بشود.
عباســعلی کدخدایــی متولــد ۱۳۴۰ در اصفهــان، 
اســتاد تمام دانشگاه تهران، ســابقه طولانی فعالیت در 
شــورای نگهبان را در کارنامه خود دارد و بســیاری او را 
فرزند معنــوی احمد جنتی می دانند. در ســوابق او در 

شــورا، قائم مقامی دبیر و عضو حقوق دان و سخنگوی 
شــورای نگهبان دیده  می شــود که از تیــر ۱۳۹۵ در این 
ســمت مشغول به کار اســت. کدخدایی پیش تر از سال 
۱۳۸۰ تا ۱۳۹۲ نیز عضو شــورای نگهبان (در دوره های 
چهــارم و پنجــم) و از ۱۳۸۹ تــا ۱۳۹۲ (دوره ششــم) 
قائم مقام دبیر شــورای نگهبان، معــاون اجرائی و امور 
انتخابات شــورای نگهبان و ســخنگوی شورای نگهبان 
بــود. دوره قانونی کدخدایی و دو عضــو دیگر تا ۲۵ تیر 
۱۳۹۲ به پایان رســید و او با کــم آوردن تنها یک رأی در 
مجلس شــورای اسلامی نتوانســت مجددا حقوق دان 
شــورای نگهبان بماند. او در تیر ۱۳۹۵ مجددا از ســوی 

مجلس به عضویت شورای نگهبان انتخاب شد.
او دانش آموخته انگلســتان است، کدخدایی پس از 
اتمام تحصیل در وزارت سپاه سابق مشغول به کار شد و 
پس از پایان جنگ ایران و عراق جهت ادامه تحصیل به 
انگلســتان بورسیه شد و کارشناسی ارشد را در دانشکده 
هال انگلستان و دکترا در حقوق بین الملل را از دانشگاه 

لیدز انگلستان اخذ کرد.
در زمان ریاست علی لاریجانی بر سازمان صداوسیما، 
او به همراه سید قاســم زمانی، محمد شریف و غلامرضا 
رفیعی اولین مطالعات حقوقــی در زمینه ماهواره ها و 
پخش مســتقیم آنها را در دفتر مطالعات حقوقی اداره 
کل حقوقی ســازمان و تحت مدیریت قربانعلی مهری 
انجــام دادند که حاصل آن ســه جلد کتاب اســت. او 
عضو هیئت علمی و اســتاد تمام گــروه حقوق عمومی 
دانشــکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران است. 
او مدتی رئیس پژوهشــکده شورای نگهبان و پس از آن 
رئیس هیئت تطبیق مصوبات دولــت با قوانین نیز بود. 
او مقــالات بســیاری در زمینه حقوق اساســی و حقوق 
بین الملل در نشــریات تخصصی حقوق به چاپ رسانده  
اســت. کدخدایی در تاریخ ۲۹ خــرداد ۹۵ با حکمی از 
سوی احمد جنتی به عنوان مشاور و رئیس حوزه ریاست 
مجلس خبرگان رهبری انتخاب شــد. او در مرداد ۱۳۹۰ 
با حکم سید علی خامنه ای به عضویت هیئت عالی حل 
اختــلاف قوا و تنظیم روابط قوای ســه گانه درآمد و این 

مسئولیت در سال ۱۳۹۵ مجددا تمدید شد.
او از چهره های شناخته شــده ای است که در لیست 
تحریمی آمریکا قــرار دارد، وزارت خزانه داری آمریکا در 
۲۰ فوریه ۲۰۲۰ عباســعلی کدخدایی را به همراه چهار 
عضو دیگر شورای نگهبان به  دلیل جلوگیری از انتخابات 
آزاد در ایــران تحریم کرد. از این پس او در پژوهشــکده 

شورای نگهبان مشغول فعالیت خواهد بود.

مشخص است که همچنان پشت پرده کابینه ابراهیم 
رئیســی خبرهایی اســت. وقتی بحث از ســهم خواهی، 
رد یــا تأییــد کابینه فراجناحــی یا توصیه به باز گذاشــتن 
دست رئیســی برای چیدن دولت می شود، یعنی فشارها 
زیاد اســت. تــا جایی که برخــی اصولگرایــان از چینش 
چراغ خاموش کابینه نه تنها ســخن می گویند بلکه از آن 
اســتقبال هم می کنند. به نظر آنها حرکت چراغ خاموش 
باعث می شود فشارها و سهم خواهی ها کمتر شود. دیروز 
یک فعال سیاســی اصولگرا درخصــوص رابطه حامیان 
رئیس جمهــور منتخب و دولت آینده گفت: آن چیزی که 
اکنون برای آقای رئیســی مهم اســت و کمک محسوب 
می شود، این است که دست ایشان را باز بگذارند. فشاری 
به ایشان وارد نکنند، آن جاهایی که ایشان طلب مشورت 
و کمک کرد، بیایند و به ایشــان کمک کنند اما فراتر از آن 
نباشــد به شــکلی که تعبیر به زیاده خواهی شود. ناصر 
ایمانــی دربــاره به وجود آمدن انتظار تشــکیل یک کابینه 
فراجناحــی در پی تماس هــای صورت گرفتــه از جانب 
دفتر ســید ابراهیم رئیســی بــا برخی فعالان سیاســی و 
روزنامه نگاران از جناح های مختلف، گفت: این تماس ها 
اصــلا به منظور کابینــه فراجناحــی نبوده اســت بلکه 
تماس هایی که گرفته شــده با ایــن محتوا و منظور انجام 
شده که شما اگر نظر، دیدگاه یا انتقادی دارید، ارائه بدهید 
و تا آنجایی که اعلام شــده اصلا بحث کابینه فراجناحی 
در تماس ها مطرح نشده اســت. او در باره «طیف اقلیتی 
که تلاش دارند تا فشــارهایی را به رئیس جمهور منتخب 
وارد کننــد و نیروهای خــود را در دولت به کار بگمارند»، 
ابــراز کرد: چنین دیدگاه و نظری در جریان اصولگرا وجود 
ندارد و اگر فرد یا افرادی اظهارنظری داشــته اند، این نظر 
شــخصی است. البته چنین فشــارهایی همیشه به همه 
رؤســای جمهوری که انتخاب می شــوند، وجود داشته و 
دارد و در آینده هم این گونه خواهد بود که یک طیف هایی، 
جریان ها یا احزابی تلاش کنند افراد خودشان را در کابینه 
بگذارنــد امــا تصمیم گیرنده نهایی آقــای رئیس جمهور 
است. «عباس سلیمی نمین» هم در رابطه با تذکراتی که 
برخی فعالان سیاســی برای چینش کابینه رئیسی مطرح 
کرده اند، اظهار کرد: برای چینــش کابینه باید چند عامل 
در نظر گرفته شود، یک عامل هماهنگی بین ظرفیت های 
مختلف اســت؛ به ویژه در مــورد زمینه هــای اقتصادی 
بایــد همه اعضای کابینــه با هم هماهنگ باشــند و این 
هماهنگی به ویژه با معاون اول صورت بگیرد. باید از همه 
ظرفیت های کشور استفاده کنیم، همه ظرفیت ها باید قانع 
و همراه شوند و بدانند که باید از یک مشی پیروی کنند، اگر 
اعضای کابینه با هم همراه نشــوند، نمی توانند از نیرویی 
که به عنوان ظرفیت در بخش دیگری کار می کند، استفاده 
کنند. عامل بعدی که در چینش کابینه بســیار بسیار مهم 
است، این بوده که افراد براساس سلایق جریانات  یا منافع 
جریانات انتخاب نشــوند. ســلیمی نمین با تأکید بر اینکه 
انتصابات باید چراغ خاموش صورت بگیرد، خاطر نشــان 
کرد: خوشــبختانه تا به حال بــرای تصمیم گیری در مورد 

کابینه مقداری چراغ خاموش حرکت شــده و مشــخص 
نشده چه کســانی برای وزارتخانه ها درنظر گرفته شده و 
همین موجب شــده مقدار زیادی از فشارها یا لابی مراکز 
مختلف، مصونیت ایجاد شود ولی در عین حال باید تلاش 
شــود، افرادی انتخاب شوند که قابلیت های بالایی داشته 
باشند. شاید بحث برخی از جوانان مطرح شود یا افرادی 
مطرح شوند که قبلا در زمینه های مدیریتی آزمونی از خود 
به ثبت نرسانده اند و این کار را بسیار سخت می کند. محمد 
مهاجری کنشــگر سیاسی اصولگرا هم درباره بازتاب بروز 
اختلافات میــان جریان اصولگرا در مقاله ای تحت عنوان 
(تنگه احد) در روزنامه کیهان اظهار کرد: خبری از اینکه آیا 
اختلافات وجود دارد یا نه ندارم؛ منتها در تحلیل می شود 
به این نتیجه رسید که اختلافات قاعدتا به وجود می آیند؛ 
اولا وقتی یک جریان سیاســی قدرت را به دست می آورد، 
چه اصلاح طلب باشد چه اصولگرا در درون خودش دچار 
یک سری اختلافات می شود، به ویژه در جریان اصولگرا که 
گرایش های متعددی وجود دارد و این گرایش های متعدد 
عملا کار را برای رســیدن به وحدت سخت می کند. وی با 
اشاره به مصاحبه ای از احمد توکلی مبنی بر اینکه «برخی 
از اصولگراها هیچ ارادتی به شــخص آقای رئیسی ندارند 
بلکه دنبال این هســتند که سمت هایی برای خودشان در 
دولت پیدا کنند»، گفت: حرف آقای توکلی با یادداشت روز 
سه شنبه کیهان را در کنار هم  می شود به عنوان قرینه هایی 
برای وجود اختلاف در جریان اصولگرا در نظر گرفت. این 
روزنامه نگار اصولگرا درباره واکنش تندروها در خصوص 
اقبال نشان ندادن رئیســی به آنها، بیان کرد: آقای رئیسی 
با توضیحاتی که در جریان مناظره ها و ســخنرانی هایش 
در دوران انتخابات داشت، نشان داد که باید فاصله اش با 
جریان تندرو، فاصله معناداری باشد. رئیسی با آنها خیلی 
دم خور نخواهد بود اما جریان تندرو هم رسانه دارد و هم 
نیروهایی دارد که می تواند عرصه را بر آقای رئیســی تنگ 
کند. یعنی در تهران و در برخی از اســتان ها از جریان های 
فشار برخوردارند و می توانند فشــار خودشان را از طریق 
برخی از علما و سیاست مداران دولت آقای احمدی نژاد و 
دیگران دنبال کرده و به نتیجه برسند. عده ای هم هستند 
کــه در دولت آقای احمدی نــژاد قدرت های قابل اعتنایی 
داشــتند و اکنون رنگ عــوض کرده و به شــکل دیگری 
خودشــان را به دولت فعلی عرضــه می کنند. وی درباره 
اینکــه گفته می شــود دولت یازدهــم و دوازدهم «زمین 
ســوخته» تحویل دولت ســیزدهم می دهد، یادآور شــد: 
زمانی که آقای احمدی نژاد دولت را تحویل آقای روحانی 
مــی داد برخی از این ســخنان نیز مطرح بــود که دولت 
احمدی نژاد زمین ســوخته تحویل آقای روحانی می دهد  
امــا همان زمان آقای احمدی نژاد از چند صد میلیارد دلار 
درآمــد نفتی که همه را بــه واردات و برخی از پروژه های 
گران قیمت کم بهره داده بود نیز این دولت زمین ســوخته 
تحویل گرفته بود  اما طرفداران آقای روحانی خیلی روی 
آن زوم نکردند و ســعی کردند دولت آقای روحانی را به 

سمت کارآمد کردن ببرند.

چینش کابینه چراغ خاموش

3 سیاست

خبر

توضیح

ادامه از صفحه 2

ادامه از صفحه اول

خاطراتی از  یک مبارز
هــم  موســوی بجنوردی  ســید محمد کاظم 
می گوید: «مدت ۵۵ ســال دوستی من با حضرت 
ابوالقاســم ســرحدی زاده پی ریخته شد. وقتی 
شــاخه ای از شــاخه های تشــکیلات حزب ملل 
اســلامی لــو رفت و آن شــاخه که مســئول آن 
مستقیما یکی از اعضای کمیته مرکزی حزب بود 
و او هم دستگیر شــده بود، ما دیگر یقین کردیم 
که کلیت سازمان ما در مخاطره جدی قرار گرفته 
و به این جهت بنا شــد من به اتفاق چند نفر که 
فکر می کردیم به زودی از سوی نیروهای امنیتی 
رژیم شناسایی خواهند شــد به کوه های دارآباد 
بــه صورت موقت برویم کــه در آنجا قبلا مکررا 
کوه نــوردی و تمرین های چریکی کرده بودیم. در 
بین دوســتانی که به کوه آمدند و جزء دسته (هر 
دو شــاخه تشکیل یک دســته را می داد) عباس 
مظاهری بودند. حضرت ابوالقاسم سرحدی زاده 
نیز بــود. ازاین رو برای نخســتین بار مــن در مهر 
ســال ۱۳۴۴ با حضرت ایشــان رودررو آشنا شدم 
و رفاقتی به وجود آمد که تا ۵۵ ســال بعد از آن 
این دوســتی ادامه یافت. در کوه وقتی محاصره 
شدیم و نیروهای رژیم به ما حمله کردند، ما هم 
دفاع کردیم. من و سرحدی زاده اسیر شدیم و در 
دادگاه نظامی همراه با شــش نفر دیگر محکوم 
به اعدام شــدیم. با توصیــه مراجع با یک درجه 
تخفیف به حبس ابد تبدیل شد و سپس بیش از 
۱۳ سال با هم در زندان سیاسی محبوس شدیم. 
در اوج شــکوفایی انقلاب اسلامی مردم ایران در 
زمان تصدی نخست وزیری آقای بختیار همراه با 
همه زندانیان سیاسی کشور از زندان آزاد شدیم. 
در طول ۴۱ سال پس از انقلاب این رفاقت ضمن 
تعمیق بیشــتر همچنان ادامه یافت؛ به نحوی که 
مــن وقتی مرکــز دایره المعارف بزرگ اســلامی 
را جهــت تدویــن دایره المعارف های اســلامی، 
عمومــی و تخصصی و دیگر مراجع مهم علمی 
تشــکیل دادم، حداقل هفته ای یک بار با حضرت 
ایشان ناهار می خوردیم و در زمینه های مختلف 
مشورت می کردیم. اگر فرض بر این باشد که من 
معلم سیاســی او بودم، او قطعا معلم اخلاق و 
ســلوک تقرب الی االله من بود و درواقع او معلم 
معنویات من بود و من از او کسب فیض می کردم. 
در تمام مدت این ۵۵ ســال چــه هنگامی که در 
کوه کمی با نیروهای رژیم شــاه درگیر مسلحانه 
شــدیم و چه در دادگاه نظامی حتی برای یک بار 
هم ترک اولی از او ندیدم. هرگز دروغ نمی گفت، 
هرگز ضعف نشان نمی داد، هرگز غیبت نمی کرد، 
هرگز بدخواه دیگران نبود، هرگز ســخن زشت و 
ناسزا در حضور و غیاب اشخاص به کار نمی برد. 
او مجسمه اخلاق و گذشــت و فداکاری و وفا و 
شــهامت بود. او یکتا مردی بــود که هیچ گاه در 
زنــدان و در کــوه و در دادگاه نظامی شــکوه ای 
نکــرد و هرگــز بی تابی نشــان نــداد و حجب و 
شــکیبایی اش برای همــه حیرت انگیــز بود. او 
همیشه شمس من بود و ازاین رو مستانه در بحر 
عرفانش فرو رفتم. خــود را تا حدودی پالودم و 
شــوریده برای او سرودم. و من پیوسته، از او نیرو 
می گرفتم و گاه که دنیاخواهی در ذهن من قصد 
خودنمایی داشت، او به من آرامش می داد و من 

را به راه انسانیت هدایت می کرد.
داود رضایی: کم سخن می گفت

در پایــان داود رضایــی هم ســرحدی زاده را 
این گونه توصیف می کند: «بــر روان این پاک مرد 
آزاده درود می فرســتیم. یادش گرامی باد. ایشان 
مدعو مــن به حــزب بودند. هم محلــی بودیم 
(ســپه غربی ســابق، قصر الدشــت) در عنفوان 
جوانی دوســتان محلی می گفتند؛ چه مهربان و 
صمیمی و متواضع گذر می کند و سخن می گوید. 
در مســجد با هم آشــنا شدیم، مســجد حاجی 
امجد در محل مــان، برای نمــاز صبح جماعت 
در مســجد صادقی خیابان خــوش (به امامت 
روحانی با صلابت مرحوم پیشــوایی) اول وقت با 
نظم حاضر می شد. کم  ســخن می گفت؛ اما اگر 
می گفت نکته پر ارجی در آن نهفته بود. خاطرات 
چندی از رفاقت با ایشــان در جلســات حزبی از 
ایشان دارم، شیرین و به یاد ماندنی است. البته در 
ورزش پینگ پنگ حریف ما بود و حس می کردیم 
گاه از ســر لطف و خوشــحال کردن در لحظه  ها 
عمدا می باخت. نظم حضور ایشــان در جلسات 
مثال زدنی اســت. روان پاکش با ارواح مجاهدین 

راستین، شهدا و نیکان محشور باد».

به یاد خسرو سیف
در دنیــای امروز کشــورها به رابطه بــا یکدیگر 
احتیاج مبرم دارند و نمی شــود با دنیا دعوا کرد 
و منتظر آرامش و پیشرفت بود». وطن خواهی و 
ایران دوستی و توجه به منافع ملی از ویژگی های 
بارز خسرو سیف بود که زبانزد خاص و عام بود. 
خســرو ســیف در دوره طولانی فعالیت سیاسی 
آرمان های خود را در آزادی و آبادی و اســتقلال 
ایران جســت وجو می کرد . خســرو ســیف پس 
از هفــت دهــه فعالیت سیاســی وطن خواهانه 
در ۲۲ تیرمــاه ۱۴۰۰ دار فانــی را وداع گفــت.

 یادش گرامی باد.
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پایان پر فراز و نشیب سخنگو
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان شد

توضیحات جنیدی 
FATF درباره آخرین وضعیت

حقوقــی  � معــاون  جنیــدی،  لعیــا  ایســنا: 
رئیس جمهــور، در حاشــیه جلســه هیئت دولت 
دربــاره سرنوشــت FATF گفــت: «دولــت همه 
مقدمات لازم را برای مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام فرســتاده است و من فقط شنیده ام که برخی 
از سؤالات پاسخ داده نشده یا دیر پاسخ داده شده 
اســت. تا جایی که اطــلاع دارم، از زمان ارســال 
سؤالات یعنی آخر اسفند تا ۱۰ روز اول سال، پاسخ 
فرستاده شــده و از آخرین پاسخ هم زمان بسیاری 
گذشته است. می توانستند جلسه را تجدید کنند و 
همیشــه فرصت برای تجدید جلسه بوده است».
او درباره شــکایت ایران از آمریــکا افزود: «هر دو 
شــکایت ادامه دارد و دســتور موقت گرفته شده 
و از زمانی که دســتور موقت گرفته شــده، منظم 
معاونت با همکاری وزارت خارجه و مرکز حقوق 
بین الملــل، موارد نقض دســتور را گزارش می کند 
و حتــی معتقد هســتیم این تغییری کــه در آیین 
دادرســی دادگاه بین المللــی به وجــود آمده که 
به طــور کلی تصمیم گرفتند یــک کمیته از قضات 
را برای اجرای دســتور موقت ها بگذارند، از جمله 
برای این تلاش هایی اســت که ایران کرده و منظم 

دستور را پیگیری کرده است».

در روزنامه شــرقِ روز دوشــنبه، ۲۱ تیر ماه با دکتر 
محســن محبی، حقوق دان و رئیس سابق مرکز امور 
حقوقی بین المللی ریاست جمهوری، درباره چشم انداز 
روابط ایــران و آمریکا، مصاحبه ای انجــام دادیم که  
باعنوان «احیای برجام در سهم دو دولت» منتشر شد. 
دکتر محسن محبی، سالیانی است که از نزدیک درگیر 
مســائل حقوقی ایران در سطح بین المللی بوده و در 
سِــمت های مختلف در دیــوان داوری و لاهه و مرکز 
امور حقوقــی بین المللی ریاســت جمهوری حضور 
داشــته  و در پرونده های مطروحه اخیر ایران در دیوان 
نیز نماینده رابط و وکیل ایران بودند و اینک این توضیح 
را ضمیمــه کردند که از ســال ۱۳۹۷ از دولت بیرون 
آمده اند و از سال ۱۳۹۸-۱۳۹۹ هم دیگر نماینده رابط 
و وکیل دولت ایران در پرونده های مطروحه در دیوان، 

نیستند و مسئولیتی در رابطه با این پرونده ها ندارند.

حقــوق دان  عضــو  جوان تریــن 
پــس  ایــن  از  نگهبــان  شــورای 
بود.  ســخنگوی شــورا هم خواهد 
ید طولایی  هادی طحان نظیف کــه 
در  جلســات  گــزارش  نوشــتن  در 
دارد، مدت هاست  اینستاگرام  فضای 
نوشــته هایش به یک منبع رســمی 
رســانه ها تبدیل شده اســت. هادی 
طحان نظیــف متولــد ۱۳۶۱ دزفول 
مــدرس  و  حقــوق دان  او  اســت. 

دانشــگاه ایرانی اســت که هم اکنــون به عنوان عضو 
هیئت علمی دانشگاه امام صادق و حقوق دان شورای 
نگهبان فعالیت می کند. هادی طحان نظیف دیپلم خود 
را در رشــته ریاضی و فیزیک، کارشناســی را در رشــته 
حقوق دانشــگاه امام صادق، کارشناسی ارشد خود را 
با گرایش حقوق عمومی از همین دانشــگاه و دکترا را 
با گرایــش حقوق عمومی از دانشــگاه تهران دریافت 
کرده  است. طحان نظیف در ۲۵ تیر ۱۳۹۸ با کسب ۱۵۶ 

رأی از نماینــدگان مجلس، به عنوان 
جوان ترین عضو حقوق دان شــورای 
نگهبان انتخاب شــد. برای برخی از 
ســوابق اجرائی هادی طحان نظیف 
می توان به مــواردی مانند: معاونت 
آموزشی دانشــکده حقوق دانشگاه 
امام صادق، از مردادماه سال ۱۳۹۲، 
عضــو هیئــت علمی گــروه حقوق 
دانشــکده  بین الملــل  و  عمومــی 
حقوق دانشــگاه امام صــادق، دبیر 
داخلی جلسه شــورای نگهبان، مشاور معاون اجرائی 
و امور انتخابات شورای نگهبان، عضو مجمع مشورتی 
حقوقی شــورای نگهبان، عضو شــورای کارشناســی 
مرکز تحقیقات شــورای نگهبان، عضو کمیته علمی و 
راهبردی دفتر حقوق بشــر و شهروندی اسلامی، عضو 
کمیته علمی همایش مردم سالاری دینی، جهان اسلام 
و غرب، عضو کمیســیون فقه، حقوق و قضای اسلامی 
چهارمین همایش ملی تمدن نوین اسلامی اشاره کرد.

سخنگوی جوان شورای نگهبان کیست؟
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